
 

 

 

Folketingets Europaudvalg har den 29. juni 2020 stillet følgende spørgsmål nr. 259 

(Alm. del) til sundheds- og ældreministeren, som hermed besvares. Spørgsmålet er 

stillet efter ønske fra Jan E. Jørgensen (V). 

 

Spørgsmål nr. 259:  

”Som opfølgning på samråd i Europaudvalget d. 26. juni bedes ministeren redegøre 

for, om de respiratorer, der var konstateret uegnede til behandling af patienter med 

covid-19 indgik i det danske beredskab [på det tidspunkt de blev tilbudt Italien]?” 

 

Svar: 

Til brug for min besvarelse af spørgsmålet har ministeriet anmodet om bidrag fra 

Sundhedsstyrelsen, som oplyser følgende:  

 

”Som følge af udsigten til en hurtigt forløbende COVID-19 epidemi med potentielt 

mange smittede og behandlingskrævende på samme tidspunkt anmodede Sundheds-

styrelsen den 15. marts 2020 Forsvarsministeriet om at stille Forsvarets og Bered-

skabsstyrelsens beholdning af respiratorer til rådighed for det civile sundhedsvæsen.  

 

Dette for at sikre bedst mulige betingelser for at varetage behandling af så mange pa-

tienter som muligt og herved undgå en situation, hvor behovet for behandling, her-

under respiratorbehandling, oversteg de tilgængelige ressourcer.  

 

På baggrund af afprøvning af respiratorerne i de enkelte regioner blev det af regio-

nerne vurderet af respiratorerne fra Forsvaret og Beredskabsstyrelsen ikke var egnet 

til behandling af svært syge patienter med lungesvigt – herunder på baggrund af CO-

VID-19.  

 

Fire af de fem regioner (Region Hovedstaden, Region Sjælland, Region Midtjylland og 

Region Nordjylland) anmodede efterfølgende om at låne respiratorer fra Forsvaret og 

Beredskabsstyrelsen. Respiratorerne indgik i beredskabet efter den enkelte regions 

ønske og organisering. Respiratorerne var overordnet tænkt som en brugbar res-

source ved at kunne indgå som backup i tilfælde af nedbrud og ved at frigøre andet 

mere avanceret udstyr til behandling af patienter med COVID-19.  

 

Tilsammen var 55 stk. af Forsvarets og Beredskabsstyrelsens i alt 62 stk. funktionsdu-

elige respiratorer udlånt til regionerne. Alle udlånte respiratorer var leveret tilbage til 

Forsvaret og Beredskabsstyrelsen primo uge 22 2020.” 

 

Jeg kan henholde mig til Sundhedsstyrelsens oplysninger.  
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